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– Tisztázzuk a legelején, hogy mit je-

lent a pszichoterápia, s hogy mi kü-

lönbözteti meg a pszichológiától?

– A köznyelvben a pszichiátriát össze 

szokták keverni a pszichológiával, pe-

dig az előbbi orvosi szakma, az utób-

bi bölcsészdiplomához kötött elméleti 

képzés. A pszichoterápia lélektani se-

gítséget nyújtó klinikai tevékenység, 

amelynek végzéséhez szaktanulmá-

nyok szükségesek.

– Ön hol szerezte meg a szükséges ké-

pesítéseket?

– Svédországban és az Egyesült Ál-

lamokban a 70-es, 80-as években.  

A szakterületem elsősorban a társadal-

mi nemi szerepek vizsgálata, ebben a 

témában sokat kutattam és publikáltam. 

– A művészet gyakorta önihletésű. 

Igaz ez a társadalmi nemi szerepek 

vizsgálatára is?

– Valójában igen, hisz a téma iránti 

érdeklődésemet a saját kalandos és 

néha viharos életem motiválta. 1974-

ben, 23 évesen izgalmas körülmények 

között, Románián és Jugoszlávián ke-

resztül hagytam el az országot, mely 

lépésre az akkori hatalom „kénysze-

rített”. Svédországba  kerültem, ahol 

egy számomra teljesen ismeretlen, 

szabad gondolkodású kultúrába csöp-

pentem. Így történt, hogy magyar tör-

ténészhallgatóként és Latin-Amerika- 

kutatóként, elsősorban saját személyes 

kálváriám miatt, a társadalmi nemi sze-

repek vizsgálata felé fordultam. Egyre 

mélyebbre ástam magamat a témába, 

és eközben érdekelni kezdtek az alter-

natív gyógymódok. Aztán elég hamar, 

sokféle képzésnek köszönhetően, pszi-

choterapeuta vált belőlem.

– Mondhatni nemzetközileg is elis-

mert szakember, aki még a spanyol 

kormány érdeklődését is felkeltette.

– 15-16 évet éltem Svédországban, ám 

egy súlyos betegség miatt melegebb ég-

hajlatra kellett költöznöm. Így kerültem 

Spanyolországba, ahol a munkáim ré-

vén már ismerték a tevékenységemet.  

A spanyol társadalomról a „macsó-

ság” jut először eszünkbe, nem pedig 

az, hogy mennyire érzékennyé vált ez  

a társadalom a férfi- és női szerepekre. 

Az ottani kormány több progamjához is 

szakértőként alkalmazott.

– Ha így befutott Európában, miért 

jött haza?

– Mert a kisebbik lányom itt akart zenét 

tanulni. Zuglóba azért költöztünk, mert 

akkoriban a Szent István Király Zene-

művészeti Szakgimnáziumban tanult 

hegedülni. 

– Magyarországon is akkora az igény 

az ön munkájára, mint Európa más 

területein?

– Állami szinten nem, ám szerencsére 

így sem unatkozom. Sok civil szerve-

zet megkeres, így az utóbbi időben már  

a Svédország–Spanyolország–Magyar-

ország közötti ingázásokat is csökken-

tettem. És el kell mondanom, hogy  

bár évtizedeken át világpolgárként 

éltem, azért nagyon is lokálpatrió-

ta vagyok, és emiatt különösen örül-

tem, amikor a Zuglói Közbiztonsági  

Non-Profit Kft.-től megkerestek, és fel-

kértek erre a tréningre.            

Riersch Tamás

A problémákat itthon is orvosolni kell
Még márciusban tréningsorozatot indított a Zuglói Közbiztonsági Non-profit Kft. a családon belüli erőszak 

témakörében, amely téma, sajnos, manapság igencsak aktuális. Az első „továbbképzésen” az érintett szak-

emberek – rendőrök, a gyámhivatal és a családsegítő munkatársai – vettek részt. Egyik oktatójuk Szil Péter 

pszichoterapeuta volt, aki tudását Svédországban és az Egyesült Államokban szerezte, tapasztalatait pedig 

elsősorban a skandináv országban, valamint Spanyolországban, és azokat könyvein keresztül az egész 

világon kamatoztatta. Az immár másfél évtizede Zuglóban élő szakembert kalandos életéről és speciális 

munkájáról is kérdeztük.


